
Zápis z jednání SKAP 11.02.2025 (online) 

Účastníci (abecedně, bez titulů): Bezdíčková, Boráň, Dlouhý, Halačová, Jakubec, Kacerovský, 

Matoušková, Melicherčík, Murínová, Nyč, Pokludová, Prokeš, Storová, Strojil, Štefan, Šíma, Trojánek, 

Ulrych, Urbánková, Verdánová, Votava, Wagner 

Omluveni (abecedně, bez titulů): Černý, Křížová, Pokorná, Šrámek, Žemličková 

Úvod 

Dr. Trojánek přivítal všechny zúčastněné a informoval je o změně ve vedení SKAP – novým předsedou 

byl jmenován dr. Štefan. Dr. Trojánek poděkoval všem za dosavadní spolupráci, zůstává jako člen 

SKAP. Dr. Štefan přivítal přítomné a poděkoval dr. Trojánkovi za dosavadní vedení SKAP.  

K zápisu z minulého jednán nejsou připomínky.  

1. Kancelář zdravotního pojištění 

Ing. Wagner přislíbil na příští jednání připravit prezentaci o aktualitách v činnosti KZP ve vztahu ke 

sledování spotřeby antibiotik u praktických lékařů.  

2. Aktualizace seznamu esenciálních antiinfektiv 

Zástupci SKAP připravili změny v Seznamu esenciálních antiinfektiv v oblasti antibiotik. Provedené 

změny v oblasti antibiotik jsou v bodech shrnuty níže:  

• Zařazení označení pediatrických forem, revize forem u některých ATB 

• Odstranění rifampicinu (je uveden v antituberkulotické léčbě) 

• Odstranění meropenemu/vaborbaktamu 

• Zařazení aztreonemu/avibaktamu 

• Cefadroxil – alternativa při nedostupnosti fenoxymetylpenicilinu a flukloxacilinu 

3. Návrhy na úpravu webu SKAP  

Dr. Štefan informoval o plánu aktualizace webu SKAP, o změnách budou členové informováni. 

Případné návrhy na vylepšení webu lze posílat dr. Štefanovi na marek.stefan@fnmotol.cz.  

4. Příprava nových dokumentů 

Probíhá finalizace dokumentu „Asymptomatické bakteriurie před plánovanou operací kloubní 

náhrady“, následně bude toto odborné stanovisko uveřejněno na webu SKAP.  

Prim. Dlouhý se vyjádřil k vhodnosti přípravy dalšího dokumentu souvisejícího se screeningem 

kolonizace Staphylococcus aureus před ortopedickými výkony.  Účastníci souhlasí s užitečností tohoto 

dokumentu. Prim. Dlouhý pošle účastníkům jednání doporučený postup ESCMID, kterým se lze 

inspirovat (https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/39154859/).  

Dr. Štefan dokončuje přípravu odborného stanoviska „AWaRe klasifikace ATB“, dokument bude 

odeslán členům SKAP k připomínkám.  

Dokument o depotních penicilinech (prim. Dlouhý) je v přípravě, mezitím přišel požadavek od prof. 

Davida Pokorného z I. Ortopedické kliniky FNM – níže uvedené dotazy na pendeponizaci u pacientů 

s anamnézou erysipelu a plánem implantace TEP kolenního kloubu.  

• Jakou ATB profylaxi volit peroperačně i.v. a následně třeba X týdnů per os? 

• Pendeponizace? Jak dlouho?  
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• Je před provedením operace vhodné vyšetření ASLO?  
 

5. Mezioborová spolupráce na tvorbě doporučených postupů 

Profesor Černý emailem informoval o přípravě doporučeného postupu AMS (antimicrobial 

stewardship) v intenzivní péči a požádal o stanovení 2 zástupců SKAP, kteří by se na přípravě podíleli. 

Po domluvě se SKAP zúčastní (prof. Žemličková a dr. Štefan).  

SIL ČLS JEP připravuje praktický doporučený postup diagnostiky a léčby chřipky. Dokument bude ke 

schválení předložen i SKAP.  

6. Různé 

Dokumenty SKAP budou uveřejňovány v časopisu Klinická mikrobiologie a infekční lékařství (KMIL), 

popřípadě v dalších odborných časopisech dle vhodnosti dosahu na cílovou skupinu zdravotníků  

Blok SKAP bude součástí setkání pracovníků ATB center „Antibiotická politika Soláň“ 29.-31.5. 

Jindřichův Hradec 

Urologická společnost vydala stanovisko k postexpoziční profylaxi sexuálně přenosných chorob 

doxycyklinem (DoxyPEP):  

Stanovisko ČUS k podávání doxycyklínu v rámci Doxy PEP 
Česká urologické společnost nesouhlasí s podáváním DXM v dávce 50 mg v rámci postkoitální antimikrobiální profylaxe s 
výjimkou násilné trestné činnosti. Zde by měla být však být podána dávka terapeutická, tedy v dávkování 4 mg/kg, 
lékařem, který pacienta/pacientku po násilném nechráněném styku ošetří. 
 
Zdůvodnění  

• nadužívání antimikrobiálních přípravků vede k navyšování rezistence vůči nim; celosvětově jsou populace 
vyzývány k racionální antimikrobiální léčbě 

• rádi bychom zabránili „zdiskreditování“ skupiny tetracyklínů s následným nárůstem rezistence, obdobně jak se 
stalo skupině makrolidů nebo fluorochinolonů 

• preferujeme bariérovou ochranu jako primární prevenci při rizikovém sexuálním chování a nenahrazování 
primární prevence farmakoterapií  

Stanovisko ČUS je v souladu s dalšími odbornými společnostmi. 

 

Dr. Dlouhý na to reagoval představením Doporučeného postupu SIL ČSL JEP 

(https://infektologie.cz/standardy2/DP_PrEP_PEP_24.pdf), kde je DoxyPEP věnována pozornost, 

včetně adekvátního dávkování (200 mg jednorázově, tedy nikoliv 50 mg, jak uvedeno výše) a 

přesného popsání benefitů i rizik. Jedná se o strategii používanou i v zahraničí a postavenou na EMB 

datech.  

Termín další schůzky: květen/červen 2025 (bude upřesněno) 

Zapsal: Štefan 
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